

**Komisja Porządku Publicznego, Zdrowia,  
Spraw Społecznych i Samorządowych  
15 marca 2021 r.**

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Jest dokładnie godzina 16:00, dzień dobry Państwu otwieram posiedzenie Komisji Porządku Publicznego, Spraw Społecznych i Samorządowych. Bardzo serdecznie witam Pana Prezydenta Macieja Gramatykę, witam serdecznie koleżanki i kolegów Radnych oraz wszystkich, wszystkich zaproszonych na dzisiejszą komisję gości.

Chciałabym usłyszeć obecność moich Radnych naszej komisji, Pani Wiceprzewodnicząca Anna Krzystyniak.

**Radna Anna Krzystyniak**

Tak, jestem obecna, dzień dobry.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Pani Radna Lidia Gajdas.

**Radna Lidia Gajdas**

Tak, jestem.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Pani Radna Siembiga-Wysocka.

**Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga**

Jestem, dzień dobry.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dzień dobry, Pan Radny Wojciech Czarnota.

**Radny Wojciech Czarnota**

Dzień dobry, jestem obecny.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Pan Radny Grzegorz Gwóźdź.

**Radny Grzegorz Gwóźdź**

Dzień dobry, jestem.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Jest, dziękuję Państwu serdecznie, przechodzimy do porządku obrad. W porządku obrad jedyną zmianą, która, którą macie Państwo na tabletkach to jest autopoprawka do projektu uchwały, który znajduje się w punkcie 5. Czy jeszcze Państwo macie jakieś propozycje do porządku obrad? Nie widzę, dziękuję bardzo, uważam, że porządek obrad został przyjęty. Protokół był do wglądu w Biurze Rady. Czy Państwo macie jakieś uwagi do protokołu? Nie widzę, w takim razie bardzo serdecznie dziękuję i przechodzimy do punktu 4. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny na rok 2020, bardzo proszę tutaj Główny Specjalista do spraw Pomocy Rodzinie i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo, bardzo proszę.

**Główny Specjalista do Spraw Pomocy Rodziny i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo**

Dziękuję bardzo. Proszę Państwa, bo pewnie informacji, sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu, bo tak było zapisane, ale pełne brzmienie jest odnośnie realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny za rok 2020 oraz za lata 2018-2020, ponieważ kończymy realizację trzyletniego programu właśnie rok 2020 kończy, będzie kolejnych przedłożony Radzie. Jest to związane z realizacją paragrafów zapisanych w ustawie o Wspieraniu Rodziny i Systemie Pieczy Zastępczej. W punkcie, w artykule 176 jest zadanie własne gminy, opracowanie i realizacja trzyletnich Gminnych Programów Wspierania Rodziny i w artykule 179 jednocześnie, że w terminie do dnia 31 marca każdego roku Wójt składa Radzie Gminy roczne sprawozdanie z realizacji. I przystępuję do, znaczy

Państwo tak, Państwo mam nadzieję oczywiście na pewno zapoznaliście się z tym sprawozdaniem i myślę sobie, że nie będę teraz przywoływać, jak będą jakieś pytania to mogę się odnieść. Na pewno to, że 2020 ze względu na pandemię COVID-19 był specyficzny i nie do końca każda instytucja, która współrealizuje ten program mogła go w pełni zrealizować, no były one modyfikowane tak, czekamy również na sprzyjające warunki, tak do końca nie jesteśmy w stanie powiedzieć, jak to będzie przebiegało niemniej wiadome jest, że w sytuacji, gdzie na pewno wszelkie warsztaty, zajęcia grupowe, które były prowadzone przez wspomniane instytucje, z którymi współpracaliśmy, były w ograniczonym wymiarze, bądź też w miarę możliwości były prowadzone przez platformy, telekonferencję wideo tak, komunikacja z klientami w większości jednak przebiegała poprzez komunikację telefoniczną, no mailową, to wiadomo, ale mówimy o tych takich wspierających miękkich programach, więc to tak wyglądało. Na pewno ze swojej strony mogę powiedzieć, że to co na naszym konkursie tak bezpośrednio MOPS-owskich to warsztaty, na przykład warsztaty, które też prowadzi poradnia psychologiczno-pedagogiczna w ramach Akademii Rodzica, podnosząca kompetencje rodzicielskie, bo główne działania skierowane są w stosunku do rodzin, jeśli chodzi o program w stosunku do rodzin, które przeżywają trudności opiekuńczo – wychowawcze i stąd my między innymi też zawsze realizujemy Akademię Rodzica i cieszy się dość dużym zainteresowaniem zresztą jest praca nad motywacją odnośnie uczestnictwa w nich, głównie rodzin, które są objęte asystentów, objęte asystenturą rodzinną i inne oczywiście rodziny, które zostały zmotywowane w ramach pracy socjalnej, pracowników socjalnych, inne skierowane. Tyle no, mogę przywołać jeszcze parę innych szczegółów, ale to już, jeśli Państwo może zapytają. My wiemy też, znaczy ja może przypomnę tylko, że od 12, od 13, 12 marca do 5 lipca były zawieszane zajęcia, między innymi w placówkach wsparcia dziennego czytaj świetlice tak, od 4 listopada do 14 lutego, także świeże okres jest, znowu wracają dzieci i pracujemy nad nowym funkcjonowaniem dzieci w placówkach wsparcia, to dotyczy naszych placówek na Katowickiej, na Batorego 57 oraz w placówkach, które są dofinansowywane również z ramienia Urzędu Miasta, czyli Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dobrze, dziękuję serdecznie, ja otwieram dyskusję i bardzo proszę o zapytania i o że tak powiem uzupełnienie naszej wiedzy jeszcze, bardzo proszę. Ja miałabym, mnie by interesowało to, czy ta pandemia w tej chwili (niewyraźne) wzrosła ilość spożytego alkoholu, bo co do tego nie ma wątpliwości no i w ogóle w naszym społeczeństwie rośnie, jak to się przekłada na ilość rodzin potrzebujących Państwa pomocy?

#### **Główny Specjalista do Spraw Pomocy Rodziny i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo**

Tego, tej statystyki nie mamy, mamy na pewno informacje za 2020 rok, to jest oddane do programu, który będę, będziemy przedkładali do Państwa rekomendacji na następną, znaczy nie na tą sesję, tylko na następną, bo wiadomo, że chodzi o zaopiniowanie sprawozdania. Szczególnego wzrostu trudno mi odnieść się, bo może inni prowadzą te statystyki. Alkoholizm jako jedna no jakby jeden z głównych powodów przyznawania świadczeń, bo takie, to są analiza zasobów naszych, tak to się nazywa, więc mamy tutaj 10 punkt, alkoholizm 149 liczba rodzin, liczba osób w rodzinach to 199, musiałabym spojrzeć, ale nie mam tego przed sobą. Myślę sobie, że jestem w stanie odnieść się do tego na sesji, trudno mi teraz, tej analizy myśmy nie prowadzili, niemniej wstępnie jak patrzyliśmy na tą liczbę, patrzyliśmy, bo mówię głównie tu o dziale pomocy rodzinie, damski zespół. Jeśli chodzi o wzrost czy jak się ma liczba porad w tym sensie tak, bo problemy są tak, wielkim problemem i frustracją jest to, że nie ma tego wglądu regularnego tak, w sytuacjach naprawdę szczególnych jest ten kontakt bezpośredni i to na przykład jeśli chodzi z poletka działu, czyli tego wsparcia naszego, bo tutaj są też inne jak Poradnia i Kwadrat i Stowarzyszenie Trzeźwość Życia, to takie zestawienie powiedzmy, że 2020, a 2019 w tym, w tym kontekście to poradnictwo psychologiczne 59 na 152 porady w 2020, a było w 2019 - 65 osób i aż 261 porad, także tu można powiedzieć, że to jest to ograniczenie, jakby tak zagłębić się w inne poradnictwo indywidualne, rodzinne, no to tu było 13 w 2019 na 13 rodzin 5, 7, to są takie różnice, może bardziej pokazuje to Poradnia Psychologiczno- Pedagogiczna, że w tym roku, nie w tym roku przepraszam, w 2020 było 533 porady, a w 2019 było 1044 porad i tak zagłębiając się jeszcze może przywołam Stowarzyszenie Trzeźwość Życia, które ma głównie tam problemy z używaniem, znaczy nie stowarzyszenie, aczkolwiek z działalnością na tym poletku, w tym obszarze, poradnictwo psychologiczne 77 osób, w tym roku 108 było w 2020, w 2019 przepraszam. Pedagogiczne 70 osób za 2020, 2019 - 83, poradnictwo prawne 212, a w 2019 - 305. Więc to pokazuje, jakby tą większą dostępność jednak w 2019, jak to nie ma cudów, że jednak no nie wszystkim odpowiada tak kontakt niebezpośredni. Wiele osób preferuje ten kontakt bezpośredni, również do tego grona należymy, ale robimy co możemy, żeby uchwycić te momenty i wtedy jeśli już naprawdę ekstremalna sytuacja i wymagająca

interwencji tak, to wtedy jest bezpośredni kontakt czy to pracownika socjalnego, czy pracowników naszych.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**  
Dziękuję bardzo, bardzo proszę o kto ma pytania do Pani jeszcze.

**Radna Lidia Gajdas**

Mam pytanie, Pani Przewodnicząca, ja mam pytanie, jak to się teraz odbywa, jeżeli przychodzi, przychodzi osoba, która ma problemy i jak ten kontakt jest czy to jest nie wiem telefoniczny tylko, listowny, czy po prostu jak się z wami kontaktuję w tym momencie osoba, która potrzebuje pomocy w czasie COVID-a? Czy może wejść normalnie, jak to?

**Główny Specjalista do Spraw Pomocy Rodziny i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo**

Nie, nie można wejść. Komunikujemy się przez, pracownik socjalny komunikuje się przez telefon, dostajemy maile, dostajemy pocztą wnioski i informacje potrzebne i tyle, czuwamy nad tym, żeby był kontakt bezpośredni, wtedy jest decyzja Pani Dyrektor tak, że pracownik wchodzi do danego środowiska, oczywiście z zachowaniem wszelkich warunków, które no nakłada przestrzeganie, no tych.

**Radna Lidia Gajdas**

Tak, ale moje pytanie brzmiało takie wprost, jeżeli osoba ma problem i chce pomocy ośrodka to wtedy jaka jest ta ścieżka? Dzwonię do Państwa telefonicznie się kontaktuje, tak to się odbywa?

**Główny Specjalista do Spraw Pomocy Rodziny i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo**

Tak.

**Radna Lidia Gajdas**

Dziękuję.

**Główny Specjalista do Spraw Pomocy Rodziny i Dziecku Pani Aleksandra Spisak-Golemo**

Pani Dyrektor? czy ja?

**Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska**

Ja jeszcze może uzupełnię, ten pierwszy kontakt inicjowany ze strony klienta może być telefoniczny, mailowy, może być też zgłoszenie anonimowe z różnych źródeł. Jeżeli sytuacja tego wymaga, pracownicy socjalni z zachowaniem reżimu sanitarnego udają się w środowiska, ponieważ wszystkie interwencje, czy sprawdzanie sytuacji odbywa się na bieżąco w sytuacjach tego wymagających.

**Radna Lidia Gajdas**

Dobrze.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dobrze.

**Radna Lidia Gajdas**

Dziękuję.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo, czy jeszcze są pytania? Nie ma, dziękuję serdecznie za przygotowane sprawozdanie i przedstawione na Komisji. Przechodzimy do punktu 5. Zaopiniowanie projektu uchwały, zmieniającej uchwałę nr XII/228/19 Rady Miasta Tychy z dnia 31 października 2019 roku w sprawie zmiany uchwały nr XXII/383/16 Rady Miasta Tychy z dnia 23 czerwca 2016 roku w sprawie utworzenia samorządowej jednostki organizacyjnej Centrum Usług Wspólnych Miasta Tychy i nadania jej statutu oraz w sprawie określenia jednostek obsługiwanych i zakresu obowiązków powierzonych jednostce obsługującej w ramach wspólnej obsługi, Pani Dyrektor Dagmara Gawryszek, bardzo proszę.

**Dyrektor Centrum Usług Wspólnych Dagmara Gawryszek**

Dziękuję Pani Przewodnicząca, tak jak Pani Przewodnicząca powiedziała do uchwały jest autopoprawka. Autopoprawka dotyczy brzmienia załącznika numer 2 do uchwały, czyli wykazu jednostek i zakresu obsługi wspólnej i tutaj ta poprawka powoduje, że dzisiaj będę prosiła Państwa

tylko o pozytywne zaopiniowanie porządkujących zmian w statucie Centrum Usług Wspólnych oraz o rozszerzenie obsługi wspólnej świadczonej przez Centrum na obsługę prawną TZUK-u, natomiast pierwotny plan rozszerzenia też obsługi wspólnej o nowo powstałą jednostkę, czyli nowo tworzone DPS, w uzgodnieniu z Panią Katarzyną Seweryn postanowiłyśmy odczekać z tym rozszerzeniem obsługi wspólnej do uprawomocnienia się uchwały, którą Państwo podjęliście na poprzedniej sesji, czyli uchwały o utworzeniu DPS-u. Także będę prosiła Państwa w niedalekiej przyszłości ponownie o rozszerzenie obsługi wspólnej już o tą jednostkę po uprawomocnieniu się tamtej uchwały, dziękuję bardzo.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo otwieram dyskusję w tym temacie. Dziękuję, nie widzę, w takim razie bardzo proszę przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu tego projektu uchwały? Kto się wstrzymał? Nie widzę, rozumiem, że wszyscy przyjęliśmy ją pozytywnie, zaopiniowaliśmy projekt uchwał. Bardzo dziękuję, przechodzimy do punktu 6 zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia statutu Placówki Pieczy Zastępczej „Kwadrat” w Tychach, bardzo proszę Pani Dyrektor Placówki Zastępczej Pani Iwona Gądzik.

#### **Dyrektor Placówki Pieczy Zastępczej „Kwadrat” Iwona Gądzik**

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, Panie Prezydencie, proszę o pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia statutu dla Placówki Pieczy Zastępczej Kwadrat. Właściwie jeżeli chodzi o uzasadnienie, to jest to analogiczna sytuacja jak z dwoma poprzednimi uchwałami w miesiącu lutym, tam pojawiła się kwestia rozstrzygnięcia nadzorczego Pana Wojewody, ale zgodnie z Wojewódzkim Sądem Administracyjnym tam były kwestie dotyczące czy publikować statut czy nie publikować. Zostało to wyjaśnione, natomiast w wyniku uchylenia wcześniejszych uchwał musimy podjąć ją jeszcze raz. One się generalnie nie zmieniają, także wszystko pozostaje bez zmian. Tam jest tylko jedna drobna zmiana dotycząca takich kwestii formalnych. Także proszę o podjęcie, pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Nie widzę, w takim razie przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu projektu uchwały znajdującego się w 6 punkcie porządku obrad? Kto się wstrzymał? Rozumiem, że wszyscy zaopiniowaliśmy ten projekt uchwały pozytywnie. Przechodzimy do, dziękuję bardzo, przechodzimy do punktu 7 i 8, oba te punkty dotyczą spraw alkoholowych w naszym mieście. Pierwsza w punkcie 7 z wniosku Pana Prezydenta jest do zaopiniowania, mamy temat zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały nr L/825/18 Rady Miasta Tychy z dnia 30 sierpnia 2018 r. w sprawie zasad usytuowania na terenie miasta Tychy miejsc sprzedaży i podawania napojów alkoholowych Pani Naczelnik Dorota Picho, bardzo proszę.

#### **Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho**

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, projekt uchwały w sprawie zmiany tej właśnie uchwały nr L/825/18 z dnia 30 sierpnia 2018 roku w sprawie zasad usytuowania na terenie miasta Tychy miejsc sprzedaży i podawania napojów alkoholowych. W projekcie tym, w paragrafie pierwszym uchwały, ustęp 2 zmieniliśmy brzmienie tego ustępu, dodaliśmy, że miejsca sprzedaży i podawania, czego tutaj wcześniej nie było i podawania napojów alkoholowych na terenie miasta Tychy nie mogą być usytuowane w odległości mniejszej niż 50 metrów od obiektów chronionych, którymi są szkoły podstawowe i szkoły ponadpodstawowe, wcześniej było szkoły podstawowe, gimnazja i szkoły ponadgimnazjalne, to zmieniliśmy ze względu na reformę. Młodzieżowe Ośrodki Wychowawcze, Placówki Oświatowo - Wychowawcze, Przedszkola Publiczne, podmioty lecznicze wykonujące działalność leczniczą w zakresie leczenia odwykowego. To znaczy, że w projekcie zmiany uchwały dodano zapis, że odległość od obiektów chronionych nie może być mniejsza niż 50 metrów również w odniesieniu do miejsc podawania napojów alkoholowych, czyli gastronomii. Zapis ten jest realizacją wniosku pokontrolnego najwyższej opinii najwyższej Najwyższej Izby Kontroli w związku z kontrolą ograniczenia spożycia napojów alkoholowych. No i tym samym niniejszy projekt uchwały określa jednolite zasady lokalizowania wszystkich punktów sprzedaży i podawania napojów alkoholowych na terenie miasta, spełnia tym samym warunek kompletności, tu należy też zaznaczyć, że zapis ten nie ograniczy równocześnie swobody działalności gospodarczej w odniesieniu do przedsiębiorców posiadających już zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych przeznaczonych do spożycia w miejscu sprzedaży. Przeprowadzone zostały konsultacje z organizacjami pozarządowymi, tutaj nie mamy żadnych uwag od organizacji pozarządowych. Projekt został też pozytywnie

zaopiniowany przez Miejską Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i przez jednostki pomocnicze. Jeżeli chodzi o jednostki pomocnicze, wpłynęło tutaj 7 opinii, w tym jedna była przeciw, Cielmice opiniują pozytywnie, F-6 opiniuje pozytywnie, Rada Osiedla Ogrodnik nie wyraża sprzeciwu, Rada Osiedla Paprocany też opiniuje pozytywnie. Podobnie Rada Osiedla Wilkowyja i Rada Osiedla R-2. W przypadku Rady Osiedla Żwaków, Rada Osiedla Żwaków napisała, że nie wyraża zgody i zaopiniowała to w ten sposób, że wprowadzenie takich ograniczeń godzi w konkurencyjność na rynku i utrudni funkcjonowanie wielu przedsiębiorców, wielu przepraszam przedsiębiorstw, a nie wpłynę znacząco na dostęp do alkoholu dzieciom, młodzieży, osobom mającym problem alkoholowy.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo. Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję w tym temacie.

**Radny Wojciech Czarnota**

Jeśli można Wojciech Czarnota.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Bardzo proszę.

**Radny Wojciech Czarnota**

Chciałem, chciałem porządkową informację, tutaj jest napisane w projekcie uchwały, że odległość 50, mniejsza niż 50 metrów od obiektów chronionych, którymi są, i tu jest wymienione, przy czym są wskazane przedszkola publiczne. Czy to oznacza, że przedszkola inne niż publiczne mogą być w odległości bliższej? Nie ma jakby wyszczególnienia przy innych typach jednostek. Czy to wynika z ustawy, czy tak to ma być, czy to jest, nie wiem jakieś przeoczenie, gdybym mógł prosić o wytłumaczenie.

**Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho**

Nie jest to przeoczenie. Tak było we wcześniejszym, we wcześniejszej uchwale, taki zapis we wcześniejszej uchwale zawarto.

**Radny Wojciech Czarnota**

Czy to wynika z ustawy te przedszkola publiczne? Czy to wynika tylko z poprzedniej naszej uchwały?

**Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho**

Nie wynika to z ustawy. Wynika to z wcześniejszej uchwały, jaka została w mieście podjęta.

**Radny Wojciech Czarnota**

Dziękuję.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Bardzo proszę, jeśli mamy jeszcze pytania. Nie widzę, w takim razie, przechodzimy do głosowania, bardzo proszę kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu projektu uchwały, który znajduje się w punkcie 7 porządku obrad? Kto się wstrzymał? Rozumiem, że opiniujemy ten projekt uchwały pozytywnie. Kolejny punkt porządku obrad, punkt 8, czyli projekt uchwały, który został przygotowany na wniosek naszej komisji w związku z tym, że również są, jest wynik konsultacji dotyczący tego projektu uchwały. Zaraz o tym też powiemy głośno. Natomiast projekt uchwały brzmi, że Rada Miasta ustala, że na terenie Miasta Tychy maksymalną liczbę zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży w ilości 218 na sprzedaż napojów alkoholowych zawierających do 4,5% alkoholu oraz na piwo, 205 na sprzedaż napojów alkoholowych zawierających powyżej 4,5% do 18% alkoholu z wyjątkiem piwa i 202 na sprzedaż napojów alkoholowych zawierających powyżej 18% alkoholu. Ustala się na terenie miasta Tychy maksymalną liczbę zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych przeznaczonych do spożycia w miejscu sprzedaży w ilości: 146 na sprzedaż napojów alkoholowych zawierających do 4,5% alkoholu oraz na piwo, 97 na sprzedaż napojów alkoholowych zawierających powyżej 4,5 do 18% alkoholu z wyjątkiem piwa, 99 na sprzedaż napojów alkoholowych zawierających powyżej 18% alkoholu. Na sprzedaż napojów alkoholowych przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży na terenie miasta jest niedozwolone w godzinach od 24 do 6 rano. Dla porównania z poprzednim projektem uchwały wszędzie we wszystkich tych punktach mamy więcej możliwości wydania zezwoleń niż zostało wykorzystanych w 2020 roku, a więc odnosząc się do tego,

o czym za chwilę będziemy mówić, to znaczy o konsultacjach społecznych, opiniach właściwie Rad Osiedli bo to jest tutaj istotne. Osiedla, Osiedle - Rada Żwaków jest przeciw, aha w zakresie zakazu sprzedaży od godziny 24 do 6 wyraża zgodę, w zakresie liczby zezwoleń nie ma zdania. Rada Osiedla R-2 opiniuje pozytywnie. F-6 pozytywnie. Ogrodnik nie wyraża sprzeciwu. Paprocany opiniują pozytywnie, Rada Osiedla Wilkowyje opiniuje pozytywnie i Rada Osiedla Cielmice opiniuje negatywnie. W uzasadnieniu ograniczenie ilości placówek sprzedających alkohol oraz godzin ich sprzedaży niekoniecznie wpływa na zmniejszenie spożycia alkoholu. Uważamy, że wprowadzenie tych ograniczeń może spowodować u osób z chorobą alkoholową chęć robienia zapasów oraz podjęcia działań w kierunku rozpoczęcia własnej produkcji alkoholu, co doprowadzi do pogłębienia problemu. Spowoduje również powstanie nielegalnych punktów sprzedaży alkoholu. Wprowadza to ograniczenie wolności w działalności gospodarczej, a brak przejrzystych zasad przydzielenia koncesji może powodować podejrzenia o faworyzowanie wybranych podmiotów. Ponadto jesteśmy zdania, że w takim dużym mieście nie powinno zmniejszać się ilości miejsc, w których dorosłe osoby w kulturalnych warunkach mogą spożywać alkohol. Do wszystkich tych punktów ja osobiście mając tyle lat doświadczenia w Radzie i jako lekarz (niewyraźne) się negatywną, bo jest prawdą bezwzględną, że ilość punktów wpływa na dostępność alkoholu, żadnej działalności gospodarczej to absolutnie nie ogranicza, bo tośmy już sobie tutaj powiedzieli. Nie bardzo rozumiem przejrzystych zasad przydzielania koncesji, sumarycznie no mamy taką opinię Rady i to właściwie tyle na ten temat. Bardzo proszę, otwieram dyskusję w tym temacie. Bardzo proszę.

### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

Szanowna Pani Przewodnicząca, ja bym chciał podzielić się taką wątpliwością, gdyż generalnie będę za podjęciem tej uchwały, ale taka refleksja mnie nasza, ponieważ mamy w tej chwili, nie ma możliwości funkcjonowania wielu lokali, znaczy w ogóle praktycznie wszystkie są zamknięte, restauracje, bary, puby i tak dalej. Czy nie będziemy mieli czasem do czynienia z taką sytuacją, że część z tych lokali się już niestety nie otworzy po tym lockdownie, no z przyczyn powiedzmy takich, że nie będą w stanie, no krótko mówiąc nie przetrwają i czy te koncesje czy tam zezwolenia nie będą zablokowane przez te już nieistniejące miejsca, lokale, a powiedzmy ktoś nowy, kto chciałby w tym miejscu otworzyć działalność, czy nie będzie miał wtedy zablokowanej możliwości pozyskania zezwoleń na sprzedaż alkoholu?

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Pani Naczelnik, bardzo proszę, jak to by było?

### **Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho**

Znaczy jeżeli, rozumiem, że przedsiębiorca, który nie prowadzi działalności, no rezygnuje tym samym zazwyczaj z zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych. Bardziej obawiałabym się takiej sytuacji faktycznie, że część przedsiębiorców oddała w tej chwili zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych. Właśnie jest w branży gastronomicznej. No i ustalenie tych limitów na takim poziomie może jedynie spowodować taką sytuację, że kiedy do nas wrócą, nie wiem, trudno mi odpowiedzieć na dzień dzisiejszy na to pytanie, może zdarzyć się tak, że będą musieli oczekiwać na wydanie takiego zezwolenia, więc no tu może dojść do sytuacji być może, w której możemy częściowo ograniczyć swobodę działalności gospodarczej.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Z tym, że jeśli mogę bo tak mam tutaj przed sobą te cyferki wszystkie. No to w tej chwili powiedzmy sobie w gastronomii mamy tego alkoholu, że tak powiem do 18 procent 97 zezwoleń, nie wiem ile zwróciło w tej chwili, a my przyzwalamy tutaj spokojnie na, już powiem, my przyzwalamy na 90.

### **Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho**

Nie, nie, nie.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

My przyzwalamy zaraz powiem jak to jest.

### **Radny Wojciech Czarnota**

99.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

99, tak, czyli jak gdyby jednak jeszcze trochę więcej, zważywszy, że tych, którzy oddali wrócą no to wrócą, prawda, no nie wiem czy tak byśmy ograniczyli tą działalność gospodarczą.

**Radny Wojciech Czarnota**

Jeśli mogę, jeśli mogę jeszcze ja swoją opinię.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Tak.

**Radny Wojciech Czarnota**

Ja pamiętam, że rozmawiając o ilościach koncesji dostaliśmy taki wykaz w poszczególnych miesiącach, bodajże 12 miesięcy (niewyraźne) i tam było widać nadal progresję, wzrost ilości udzielanych zezwoleń, więc myślę, że my mówimy nie o sytuacji zamrożenia tylko nadal zwiększania ilości.

Nawet w tym okresie pandemicznym, zwiększania ilości punktów, w których można sprzedawać czy, czy konsumować poszczególne grupy alkoholi.

**Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho**

No tutaj (niewyraźne).

**Radny Wojciech Czarnota**

Natomiast, korzystając jeszcze z tego, że mam, jestem przy głosie, myśmy rozmawiali również o tym, że niezbędne jest tak naprawdę przeprowadzenie analizy, na co wskazała nam Najwyższa Izba Kontroli. Ja chciałem tylko dopytać, czy od ostatniego naszego spotkania na komisji, na którym, gdzie rozmawialiśmy o tej kontroli, o tej analizie, czy coś się zmieniło? Czy my się przybliżamy do terminu, kiedy będziemy wiedzieli, kto to robi albo już może wiemy, kiedy będziemy mieli analizę, to to tyle korzystając z (niewyraźne), dziękuję.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Czy jest Pani, Pani Naczelnik Bińkowska?

**Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska**

Jestem, jestem. Szanowni Państwo, tak jak na ostatniej komisji rozmawialiśmy, mamy problemy z firmą, która by się tym zajęła, dlatego zwróciliśmy się do Państwowej Agencji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych o pomoc tutaj w tej sprawie, żeby nam wskazała jakieś takie firmy, które po prostu zajmują się takimi analizami i w tym tygodniu mamy otrzymać już odpowiedź i będziemy działać dalej.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, Pan Radny Gwóźdź, tak?

**Radny Grzegorz Gwóźdź**

Tak. Ja, znaczy ja tylko chciałem się upewnić. Rozumiem, że ten proces obrotu zezwoleniami, czy proces wydawania, oddawania zezwoleń jest na tyle łatwy i szybki, że nie nastąpi taka blokada, o której wspominałem.

**Naczelnik Wydziału Ewidencji Działalności Gospodarczej Dorota Picho**

To jest jakby uzależnione od przedsiębiorcy, tak, jest w tej chwili taka sytuacja, że przedsiębiorcy z tych zezwoleń nie korzystają, ale te zezwolenia posiadają, tak. Mamy też grupę przedsiębiorców, która nie korzystając z tych zezwoleń oddała je, natomiast tutaj jakby odpowiadając na pytanie Pana Radnego Czarnoty, oczywiście, przedstawiliśmy taką statystykę jeżeli chodzi o 2020 rok i jak Pan Radny zauważył ten wykaz wykorzystanych limitów miał tendencję wzrostową w 2020 roku i patrząc na poszczególne rodzaje tutaj alkoholi dla gastronomii ustaliliśmy to na przykład dla piwa na poziomie 141 plus 5 czyli w tej chwili mamy 146, no jedynie faktycznie jest taka obawa, że jeżeli przedsiębiorcy do nas wrócą po lockdownie i zaczną się otwierać, nie wiem, bo to też trudno przewidzieć jak będzie wyglądała sytuacja. No mamy jakąś tam obawę, taką trudno mi powiedzieć czy uzasadnioną czy nie na dzień dzisiejszy, że no faktycznie może być tak, że będzie jakaś lista oczekujących na te zezwolenia.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Ja myślę, że jeśli doczekamy się do, rzeczywiście do wykonania tej analizy, będziemy już mieli w zanadru takie wiadomości to zawsze możemy naszą uchwałę dostosować do nowych, prawda, wyników, które nam wyjdą. Na obecną chwilę no mamy taki projekt uchwały projekt uchwały i nie będziemy się do niego odnosić.

Tak, także czy jeszcze są w tym temacie jakieś, jakieś pytania, czy...

#### **Radny Wojciech Czarnota**

Ja jedną, jedną, jedno zdanie tylko. Ja rozumiem obawy, że być może będzie nagle popyt na zezwolenia. Mówiąc tak kolokwialnie, natomiast ja bym chciał, żebyśmy jednak patrzyli z perspektywy nie tylko i wyłącznie przedsiębiorcy i punktu, który będzie handlował, ale również patrzyli z perspektywy problemu, jakim jest alkoholizm. I coś, co również u Państwa usłyszałem, problemu związanego z dostępnością, przełożeniem się dostępności sprzedaży alkoholu na wzrost, na wzrost konsumpcji i pogłębienia tego problemu. Patrzyłbym jakby z dwóch perspektyw, nie ograniczajmy się tylko i wyłącznie do perspektywy przedsiębiorcy.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo, czy jeszcze ktoś chciałby zabrać głos? Nie widzę, w takim razie przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu projektu uchwały, który znajduje się w punkcie 8 porządku obrad? Kto wstrzymał się? W takim razie rozumiem, że przyjęliśmy ten projekt uchwały pozytywnie. Bardzo dziękuję. Przechodzimy do punktu 9, zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie miasta Tychy na rok 2021. Pani Dyrektor TZUK-u, Pani Dyrektor Agnieszka Lyszczok, tak?

#### **Dyrektor Tyskiego Zakładu Usług Komunalnych Agnieszka Lyszczok**

Nie, Pani Przewodnicząca, witam, Pani Naczelnik Ania Warzecha.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

A dzień dobry, bardzo mi miło.

#### **Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

Dzień dobry, Szanowni Państwo, chcielibyśmy przedłożyć Państwu do zaopiniowania projekt uchwały w sprawie przyjęcia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie miasta Tychy na rok 2021. Opracowanie programu zgodnie z zapisami ustawy zobowiązani jesteśmy każdego roku opracować ten program w terminie do 31 marca. Niniejszy program stanowiący załącznik do uchwały, swoim zakresem obejmuje realizację wszystkich obowiązkowych zadań, które wynikają z ustawy o ochronie zwierząt, jeżeli chodzi o realizację tych zadań, to głównym podmiotem odpowiedzialnym jest tutaj Tyski Zakład Usług Komunalnych poprzez Miejskie Schronisko dla Zwierząt w Tychach przy ulicy Przejazdowej 101, jak również Urząd Miasta w zakresie zadań związanych z opieką nad kotami wolnożyjącymi, jak również Straż Miejska, która w zakresie zadań związanych z wyłapywaniem zwierząt prowadzi to zadanie wspólnie z Miejskim Schroniskiem dla Zwierząt, w programie również mogą brać udział i uczestniczą organizacje pozarządowe, których statutowym celem jest ochrona zwierząt, w zakresie edukacji szeroko pojętej edukacji, głównie tutaj skierowanej do dzieci i młodzieży szkolnej. Jeżeli chodzi o kwestie związane z realizacją tego programu, chciałam tutaj zwrócić uwagę, że w porównaniu do ubiegłego roku, no mamy tutaj zmianę ze względu na rozstrzygnięcie nadzorcze, sposób realizacji zadania w zakresie tutaj opieki nad kotami wolnożyjącymi uległ zmianie, dotychczas zlecaliśmy to zadanie w zakresie powierzenia realizacji tego zadania organizacjom pozarządowym, natomiast w wyniku tego rozstrzygnięcia nadzorczego, gdzie zakwestionowano ten sposób realizacji, jako wyjście poza delegację ustawową, realizujemy to zadanie bezpośrednio przez Urząd Miasta w oparciu o podpisaną umowę z przychodnią weterynaryjną, która w zakresie właśnie sterylizacji, kastracji kotów wolnożyjących będzie świadczyła tutaj usługę, będzie się to odbywało w ten sposób, że jest jeden gabinet weterynaryjny, jest to Przychodnia Weterynaryjna Euro-Wet, z którą miasto ma podpisaną umowę i tam wolontariusze po podpisaniu stosownego oświadczenia będą mogli przynieść kota bądź kotkę do przeprowadzenia tych zabiegów. Oprócz tego jeszcze wykonujemy zadania związane z dokarmianiem, dokarmianiem zwierząt w tym okresie, kiedy tego pożywienia jest, tego pożywienia brakuje, czyli w okresie jesienno-wiosennym, bądź też zimowym już stricte. Jeżeli chodzi o pozostały zakres zadań, jest on realizowany zgodnie z wcześniejszym przyjętym, przyjętymi tutaj w mieście zasadami. Jeżeli chodzi o kwestie finansowe w programie również są określone kwoty, które będą przeznaczone na realizację tych zadań, one wynikają z zapisów



uchwały budżetowej, także do wysokości tych środków, które w budżecie są zabezpieczone. Szanowni Państwo, ja chciałabym jeszcze tutaj zgłosić autopoprawkę do projektu tej uchwały, w związku z tym, iż przedłożony projekt uchwały zawierał swoją treść na grudzień, a w wyniku nowej podpisanej umowy przez Schronisko Miejskie, lecznicą, która będzie świadczyła usługi dla schroniska, jest również Przychodnia Weterynaryjna Euro-Wet spółka cywilna ulica Armii Krajowej 2, w związku z czym, chciałabym zgłosić autopoprawkę i w paragrafie 7, w paragrafie 11 i w paragrafie 12, wszędzie tam, gdzie był zapis dotyczący Przychodni Weterynaryjnej Vita-Vet spółka cywilna ulica Licealna 19, 43-150 Bieruń, powinien pojawić się zapis Przychodnia Weterynaryjna Euro-Wet spółka cywilna ulica Armii Krajowej 2, 43-100 Tychy. Na sesję przygotowujemy już uchwałę w wersji poprawionej, bardzo proszę Państwa o pozytywne zaopiniowanie.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo serdecznie Pani Naczelnik, bardzo proszę, otwieram dyskusję.

**Radna Anna Krzystyniak**

Ja poproszę o głos, Pani Przewodnicząca. Ja chciałam zapytać w kwestii zadania w punkcie 6, odnośnie odławiania zwierząt bezdomnych na terenie miasta Tychy w godzinach od 6 do 22, jest to zadanie, które realizuje schronisko poprzez inspektorów, osoby jednego inspektora, którego posiada, ale też który nie jest zawsze dostępny. Jest też czas między 22 a 6 rano, kiedy to zadanie jest, tym zadaniem jest obarczona Straż Miejska. Teraz mam takie pytanie, bo nie wiem, czy jest z nami przedstawiciel Straży Miejskiej, jeżeli nie, to chciałam zadać pytanie i byłabym wdzięczna, jakby ktoś właśnie z przedstawicieli tej instytucji mi udzielił odpowiedzi. Chodzi o to, czy wszyscy pracownicy Straży Miejskiej są przeszkoleni w kwestii odławiania i zabezpieczania zwierząt, jeżeli nie wszyscy, to ilu posiada takie przeszkolenie i czy Straż Miejska planuje cykliczne szkolenia kadry w tym zakresie? No i oczywiście, czy posiada niezbędny sprzęt do zabezpieczenia tych zwierząt? Więc bardzo bym chciała uzyskać odpowiedź na to pytanie, ponieważ wiem, że no jak w każdym zakładzie pracy jest duża rotacja pracowników, a jest to, jest to faktycznie problem, jeżeli czasami nawet w godzinach, kiedy te usługi w ramach odławiania pełni schronisko, a na przykład inspektor jest z jakimiś innymi zwierzętami, na przykład nie wiem w lecznicy weterynaryjnej, więc chciałabym tutaj uzyskać taką odpowiedź. Dziękuję bardzo.

**Dyrektor Tyskiego Zakładu Usług Komunalnych Agnieszka Lyszczok**

Jeżeli Pani Przewodnicząca pozwoli, to ja bym chciała tutaj wypowiedzieć się jakby w imieniu schroniska, jeżeli można.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Bardzo proszę.

**Dyrektor Tyskiego Zakładu Usług Komunalnych Agnieszka Lyszczok**

Tak, jak Pani Radna tutaj wspomniała, my na tę chwilę posiadamy jednego, jednego inspektora, gdzie to odławianie odbywa się na bieżąco, ale ten inspektor również odpowiedzialny jest właśnie za dowożenie wszystkich zwierząt na lecznice, które tego wymagają plus obsługa weterynaryjna, jakby naszych wizyt, które są, które są co środę, więc jest to, jest to zdecydowanie dla nas utrudnione, żeby pełnić tak zwany pełny dyżur na całym mieście, poprzez to odławianie. No my, jeżeli tutaj Straż Miejska byłaby skłonna i chętna, to my również możemy świadczyć takie usługi przeszkolenia, dodatkowo nowych strażników miejskich, którzy być może się pojawili z racji tego, że w naszych zasobach tutaj kadrowych obecnie pojawiło się dwóch behawiorystów, osoby z przeszkoleniem, także jesteśmy w stanie też wesprzeć, bo nie ukrywam, że jest nam potrzebna ta pomoc straży, bo czasem zdarzają się sytuacje na mieście, że no trzy, cztery godziny po prostu no czeka ktoś, aż nasza Pani Inspektor dojedzie na miejsce, żeby odłować pieska, bo na przykład jest w trakcie operacji na lecznicy, także jeżeli byłaby taka możliwość i chęć ze strony tutaj straży miejskiej, to my jak najbardziej też służymy im pomocą, nawet sprzętem dodatkowym, żeby jednak nas wspomóc i jednak żeby to wsparcie nadal było dla nas, bo wiemy, że no jakby stanowi to dla nich też jakieś tam utrudnienie, chyba jakiś drobny problem, bo ostatnio właśnie Pan Gródek się do nas zwrócił z takim zapytaniem odnośnie tego odławiania przez schronisko, ale my nie jesteśmy w stanie zrezygnować z pomocy Straży, po prostu ta pomoc musi na tę chwilę być, bo jest ona nam po prostu niezbędna do takiego jak najlepszego funkcjonowania. Dziękuję.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo. To może Pani Radna jakiś wniosek by sformułować z prośbą o to, żeby, tak?

**Radna Anna Krzystyniak**

Dobrze, tak oczywiście, to w formie, to zapytanie mogłoby być właśnie w formie wniosku, to znaczy o przeszkolenie, czy o cykliczne szkolenia kadry pracowników Straży Miejskiej w kwestii odławiania zwierząt.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

To bardzo proszę ewentualnie taki wniosek złożyć.

**Radny Wojciech Czarnota**

Ja poproszę, Wojciech Czarnota o głos.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Bardzo proszę.

**Radny Wojciech Czarnota**

Ja chciałem dopytać, bo w wyjaśnieniach, które usłyszałem, usłyszałem, że jest możliwość zaszczepienia bezdomnego zwierzęcia, jeśli ktoś przyjdzie z tym zwierzęciem do lekarza weterynarii, czy ja dobrze usłyszałem? Ktoś po prostu, mieszkaniec po prostu odławia bezdomne zwierzę i idzie je zaszczepiać. Czy ja dobrze rozumiem mechanizm, czy?

**Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

Nie, nie, nie, jeżeli mogę, to chciałabym tutaj wyjaśnić, jeżeli chodzi o tą możliwość, to tutaj mówię o zabiegach sterylizacji i kastracji kotów wolnożyjących, tylko i wyłącznie taki zabieg może być w lecznicy wykonany i do takiego zabiegu miasto będzie tutaj, za ten zabieg miasto będzie płaciło, nie będziemy w ogóle znakować, jeżeli chodzi o znakowanie zwierząt, to tylko i wyłącznie znakowane będą zwierzęta, które się znajdują, znajdują w schronisku, dodatkowych pieniędzy na znakowanie w ramach tego budżetu, tegorocznego budżetu, niestety, ale nie mamy zabezpieczonych środków na ten cel, w związku z czym, ponieważ jest to zadanie na dzień dzisiejszy fakultatywne, dodatkowe, a ze względu na brak środków finansowych, no nie mogliśmy go ująć w tym programie tegorocznym.

**Radny Wojciech Czarnota**

Dobrze, to uzupełniając jeszcze, rozumiem, że to nie mieszkańcy będą odławiać zwierzęta i zawozić do sterylizacji, nie czipowania, tylko sterylizacji, tylko jednak będzie to jakoś systemowo załatwione, tak jak, tak jak w tej dyskusji poprzedniej, tam przez pracownika, albo ewentualnie Straż, tak?

**Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

Tak, tak.

**Radny Wojciech Czarnota**

To jeszcze odnośnie czipowania, czy my mamy teraz jakieś informacje dotyczące, bo rozumiem, że poprzednio mieliśmy czipowanie zwierząt dla mieszkańców, teraz tylko te, które są w schronisku, czy mamy informację, jak to się cieszyło, mówiąc kolokwialnie, cieszyło się, no znaczy, jaki był odzew, czy to była wystarczająca ilość? Myśmy tam chyba mieli 200, dobrze pamiętam?

**Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

To znaczy, to znaczy niestety, ale...

Jakie jest zapotrzebowanie generalnie na tę usługę i ewentualnie jakie to były koszty poprzednie?

**Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

To już wyjaśniam, w zeszłym roku ze względu na to, rzeczywiście w zeszłym roku w programie, w projekcie programu może tak, w projekcie programu planowaliśmy wykonać taki pilotażowy program dotyczący właśnie znakowania zwierząt, niestety zadanie to nie zostało zrealizowane, wiązało się to z tym, że program nasz został zakwestionowany przez nadzór wojewody, zostaliśmy, został on uchylony w związku z czym, nie mogliśmy go zrealizować w pełnej, w pewnym, w tym zakresie i to zadanie w zeszłym roku nie zostało zrealizowane. W tym roku planowaliśmy ponowić i złożyliśmy taki wniosek do budżetu, natomiast no ze względu na wiadomą sytuację, że jest, możliwości są okrojone, a zadań do realizacji jest bardzo dużo, w związku z czym, w tym roku realizacja programu jest w tej wersji powiedziałabym tylko i wyłącznie obowiązkowej bez tych fakultatywnych, bez tych fakultatywnych zakresów ze względów finansowych, jeżeli będą takie możliwości,

to my na pewno tego nie będziemy zarzucać, będziemy się starali, no tutaj monitorować sytuację i w miarę możliwości, jak tylko takie będą, będziemy się starali w tym zakresie również ponawiać wnioski i rozszerzać ten program o dodatkowe zadania.

#### **Radny Wojciech Czarnota**

To jeszcze chciałem dopytać, jeśli mogę, rozumiem, że to wypadło z zeszłorocznego programu, czy w ogóle nie było programu, a jeśli tak, to jaką mieliśmy tam kwotę na to czipowanie zabezpieczoną? Jeśli Pani pamięta oczywiście.

#### **Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

Przyznam szczerze, że no na tę chwilę nie pamiętam jaka to była kwota pieniędzy zarezerwowana, ale oczywiście jest to wszystko do sprawdzenia i mogę w późniejszym czasie udzielić takiej odpowiedzi.

#### **Radny Wojciech Czarnota**

Nie będę, nie będę formułował wniosku, natomiast będę wdzięczny za ewentualną informację.

#### **Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

Dobrze, oczywiście.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Pani Przewodnicząca, czy mogę jeszcze?

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Tak, bardzo proszę.

#### **Radna Lidia Gajdas**

W związku, bo już dyskusja się rozpoczęła odnośnie czipowania, to ja chciałam, Szanowni Państwo, zwrócić uwagę, że ostatnia kontrola Komisji Rewizyjnej zwróciła między innymi uwagę na właśnie czipowanie zwierząt, gdyż było, ono odbywało się w ten sposób, że zwierzę było czipowane, natomiast nie zostało wprowadzone do bazy. I jakby stanowisko komisji było takie, że zwierzę, które zostało znalezione, miało swój chip, ale tak naprawdę nie mogliśmy go zlokalizować do kogo należy, no bo nie było wprowadzone do bazy i teraz jest moje właśnie pytanie, czy teraz to nowe czipowanie o którym mówi Pani Naczelnik, czy już się to zmieniło i te zwierzątka, które zostaną zaczipowane, będą w tej bazie po to, aby je odnaleźć.

#### **Dyrektor Tyskiego Zakładu Usług Komunalnych Agnieszka Lyszczok**

Szanowna Pani Radna od stycznia udało nam się, jakby zminimalizować koszty, ale zarazem wprowadzić właśnie zalecenia tutaj Komisji Rewizyjnej i u nas czipowanie odbywa się już wraz z wpisaniem właśnie do tej bazy, realizujemy to za pośrednictwem Fundacji Arkadia, podpisaliśmy takie porozumienie, gdzie po prostu w naszym imieniu fundacja wprowadza właśnie do bazy tej Safe Animals wszystkie zwierzęta aktualnie, które znajdują się na schronisku, które są na bieżąco przywożone, zarówno koty, jak i psy, także od stycznia już każde zwierzątko jest wprowadzone i znajduje się w bazie. Dziękuję.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Dziękuję Pani Dyrektor serdecznie, bardzo się cieszymy z tego powodu. Pani Przewodnicząca jeszcze jedno takie pytanie króciutkie, to tak chyba gwoli jakby rozwinięcia informacji, bo w paragrafie 11 mamy zapis, zapewnienie całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadkach zdarzeń drogowych z udziałem zwierząt realizuje i tam jest wymienione, ok, tylko tu jest moje takie pytanie, czy chodzi o zwierzęta, tylko te domowe, a więc kot, pies, pytanie brzmi wprost, czy dotyczy to też zwierząt leśnych, bo najczęściej, czy tam najczęściej, no zdarzają się te kolizje drogowe, chyba najczęściej z jakimiś sarenkami młodymi i tak dalej, jak to jest, czy to jest oddzielone, czy jak to wygląda?

#### **Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

To znaczy, ja może powiem tutaj uściśnię, bo w tym projekcie, który Państwo macie, jeszcze z tą wersją, gdzie widnieją dwie różne gabinety weterynaryjne, w tym momencie akurat tak się złożyło,

że w przetargu tutaj u nas, w tym postępowaniu również wygrała firma Euro-Wet, więc ta jedna lecznica będzie świadczyła nam te usługi, natomiast, jeżeli chodzi o schronisko, to schronisko w tym zakresie dotyczącym psów i tutaj tych zwierząt domowych, kotów, natomiast pozostałe zwierzęta jak najbardziej, czyli tam gdzie będzie wymagana pomoc weterynaryjna, w tym momencie będziemy korzystać z pomocy tutaj gabinetu weterynaryjnego, który będzie świadczył te usługi.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Bardzo dziękuję Pani Naczelnik, dziękuję.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo, czy ja mogę Panią Radną Krzystyniak poprosić o sformułowanie wniosku?

#### **Radna Anna Krzystyniak**

Tak, więc chciałam złożyć wniosek o przeszkolenie pracowników Straży Miejskiej w kwestii odławiania i zabezpieczania zwierząt bezdomnych.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo. Kto z Państwa jest przeciw takiemu zaopiniowaniu pozytywnemu takiego wniosku? Kto się wstrzymał? Dziękuję, rozumiem, że wniosek przyjęliśmy jednogłośnie. Przechodzimy do głosowania projektu uchwały, który znajduje się w punkcie 9 naszego porządku obrad, kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu? Kto się wstrzymał? Jesteśmy wszyscy za, bardzo dziękuję.

Przechodzimy do punktu 10, wniosek o udostępnienie informacji publicznej w sprawie eliminacji glifosatu z żywności, otrzymaliście Państwo wszyscy to pismo i wiem już, jakie stanowisko gminy zostało już przesłane na adres autorki tego pisma, także my tylko zapoznaliśmy się z tą treścią tego pisma i wiem już, że odpowiedź gminy na ten temat została udzielona. Przechodzimy do punktu 11, informacja dotycząca etatów utworzenia i uruchomienia Tyskiego Domu Pomocy Społecznej „Dobre Miejsce”, bardzo proszę Panią Pełnomocnik Prezydenta do spraw utworzenia DPS-u, Pani Katarzyna Seweryn, bardzo proszę.

#### **Pełnomocnik Prezydenta ds. utworzenia i uruchomienia Domu Pomocy Społecznej z siedzibą w Kobiórze Katarzyna Sawaryn**

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, byliśmy na etapie złożenia dwóch uchwał jedna, która jednostkę utwarzała i druga uchwała, która nadawała jej statut. W związku z tym, że pierwsza uchwała przechodziła, była prawomocna w dniu podjęcia, druga uchwała natomiast będzie prawomocna dopiero z dniem 31 marca. W związku z tym, też musieliśmy autopoprawkę wnieść, musiała wnieść Pani Dyrektor Centrum Usług Wspólnych, ponieważ no musimy tutaj uważać na te terminy, które w wypadku tworzenia takiej jednostki, no nie można pewnego etapu, robić następnego, póki pewien się nie zakończy, no w związku z tym, ten etapy przesunął nieco terminy, które mieliśmy zaplanowane, niemniej mamy już ustalone wszystkie obszary, które będą przejęte przez Centrum Usług Wspólnych, natomiast Dom Pomocy czeka na uprawomocnienie, które mam nadzieję Urząd Wojewódzki zatwierdzi nam tę uchwałę.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Bardzo dziękuję serdecznie. Czy są pytania w tej sprawie? Nie widzę, bardzo dziękuję serdecznie za informację.

#### **Pełnomocnik Prezydenta ds. utworzenia i uruchomienia Domu Pomocy Społecznej z siedzibą w Kobiórze Katarzyna Sawaryn**

Dziękuję.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Przechodzimy do punktu 12, odpowiedź na wniosek komisji z posiedzenia w dniu 15 lutego 2021 roku w sprawie informacji na temat funkcjonowania Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego Megrez Sp. z o.o. w Tychach, w zakresie świadczeń dla chorych na COVID, działań pozostałych oddziałów szpitala w tym izby przyjęć. Otrzymaliśmy wszyscy materiał, który przybliżył nam ten temat, czy mamy przedstawiciela szpitala? Nie widzę nikogo, w takim razie czytaliście Państwo i bardzo proszę o dyskusję na ten temat i rozmowę. Bardzo proszę, kto z Państwa chciałby zabrać głos w tym temacie?

### **Radna Anna Krzystyniak**

Jeżeli mogę prosić, to ja poproszę o głos Pani Przewodnicząca.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Tak.

### **Radna Anna Krzystyniak**

To znaczy tak, ja tak uważnie się przyjrzałam tamtym danym statystycznym, ja tylko, mnie brakuje takiej jednej rzeczy, bo od 14 września szpital został jakby powołany jako szpital hybrydowy i tutaj intencją była, intencja była taka, żeby odbarczyć to oddziały specjalistyczne i zresztą taka była mowa i jednak większość pacjentów COVID-owych, objawowych, ale niewymagających intensywnej terapii na OIOM-ie, umieszczać w tym szpitalu zakaźnym, bądź w oddziale geriatrycznym, który miał być przekształcony na oddział zakaźny na oddział zakaźny. I teraz w jakim stopniu właśnie został obarczony główny budynek i oddziały specjalistyczne, które by mogły w tym momencie świadczyć usługi dla mieszkańców Tychów. Chodzi mi tutaj o inne schorzenia niż COVID i w jakim stopniu właśnie ten szpital jest wykorzystywany, który jest zakaźny, który no jest, jego przeznaczeniem jest właśnie, aby tacy pacjenci z COVID-em tam byli umieszczani więc no, w związku z tym, że nie mamy przedstawiciela tutaj Megrezu, tak, tych informacji uzyskać chyba, że ewentualnie, nie wiem Pani Naczelnik Bieńkowska ma taką wiedzę na ten temat, ale nie wiem, no jakby tego mi tutaj brakuje troszeczkę, bo taka była idea tego szpitala hybrydowego. Tak, żeby jednak uwolnić część oddziałów odbarczyć i jednak przeznaczyć dla pacjentów z innymi schorzeniami, a niekoniecznie COVID-owych. Natomiast mam świadomość, że w głównym budynku szpitala jest oddział intensywnej terapii, więc tam na pewno leżą najciężej chorzy, chore osoby. Natomiast nie wszyscy hospitalizowani wymagają intensywnej terapii i być może oni właśnie no mogliby przebywać w tym osobnym budynku, ale w związku z tym, że nie mam kogo zapytać, to tylko podzielę się moją refleksją. Dziękuję bardzo.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo, a ja czytając to, miałam troszkę inne wątpliwości, bo popatrzcie Państwo oddziały COVID-ododatkowe są wymienione, czyli na oddział chirurgii, ortopedii, neurologii i tak dalej, trafiają pacjenci COVID-ododatkowi. Natomiast oddziały COVID-odjemne, to jest okulistyka, laryngologia, ginekologia, zespoły no położniczy nie działa jeszcze, neonatologiczny oddział rekonstrukcji narządu ruchu i chirurgii ogólnej, ale endoprotezoplastyka jest tylko na ortopedii. Jak również na pozostałych oddziałach. Tam, gdzie cokolwiek się dzieje, to jest, po prostu to są planowane zabiegi, a naszym nieszczęściem dla wszystkich mieszkańców miasta jest to, że nie mamy żadnej możliwości doraźnej pomocy, kiedy się dzieje coś na przykład, jak przepuklina, jak wyrostek, ostry pęcherzyk i tak dalej. To z tego wynika, że takiego pacjenta nikt nie przyjmie, bo to nie jest planowana operacja. Jesteśmy po prostu bardzo biedni, już bardzo, bardzo długo. Rodzi to pewne konsekwencje zdrowotne dla ludzi i tutaj chciałabym dopytać. Dlaczego tylko planowane? Dlaczego? Dlaczego nie również pomoc ostra, w trybie ostrym, jak się nazywa u nas. Nie wiem. Mam tutaj takie właśnie, rozumiem, sytuacja jest straszna i rzeczywiście też trzeba sobie szczerze powiedzieć, że pomimo tego, że szpital jest właściwie COVID-owy, to jednak nasi mieszkańcy nie znajdują tam wszyscy miejsca. Krążą po całym śląsku, także jest wiele pytań, no nic, nic no nie wymyślimy więcej poza tym, że otrzymaliśmy sprawozdanie i to wszystko. Dziękuję serdecznie. Mamy w takim razie jeszcze sprawy bieżące i wolne wnioski. Ja teraz się zorientowałam, bo jest jeszcze odpowiedź na to oświetlenie na Rybnej. Macie to Państwo na tabletkach?

### **Radna Anna Krzystyniak**

Tak. Ja na przykład taką informację mam na swoim tablecie.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Jaka jest to opinia o tym, bo Tauron się wypiera? Z tego wynika, że to stoi dobrze, ten słup. MZUiM chciałby tam zrobić chodnik. Twierdzi, że nie może. Tauron twierdzi, że to nie przeszkadza widoczności, ten słup. No właściwie, ta odpowiedź jest nijaka. Prawda, nic z tego nie wynika?

### **Radna Anna Krzystyniak**

To znaczy, no z tego co ja też tak, bo to było też jakby, jest taki temat bliski akurat mojej, mojej okolicy więc tutaj no te słupy, to są jakby słupy, które obsługują sieci Orange i oni twierdzą, że to są słupy w bardzo dobrym stanie. Gdzie to jest taki relik, że myślę, że każdy kto widzi to drewniane słupy chwiejące się w posadach i że często wyglądająca jak Krzywa Wieża w Pizie, bo nawet już pionu

nie trzymają. Twierdzą, że to jest, że one są bardzo dobrym stanie. One nie widzą potrzeby wymiany tej sieci, natomiast faktycznie, no wydaje mi się, że tutaj my jako w imieniu mieszkańców powinniśmy chyba troszeczkę też jakąś no większą perswazję może na tych operatorów wywierać ze względu na to, że one często faktycznie stoją w kolizji z tym, że zasłaniają widoczność i że my nie możemy na przykład bezpiecznych ciągów poprowadzić komunikacyjnych dla pieszych tylko dlatego, że właśnie tam stoi taki słup, więc wydaje mi się to jest też gradacja potrzeb. Ja rozumiem, że dzisiaj, ale dzisiaj też no głównie telefonia to są światłowody, to są nowoczesne technologie, natomiast już gdzieś tam od słupa do słupa ciągnięcie kabla. Wydaje mi się, że to są bardzo bogaci operatorzy. Im nawet pandemia nie zaszkodziła, jak nie wzrosły ich dochody, więc wydaje się, że chyba no może powinniśmy jakąś większą perswazję, jeżeli to jest w ogóle możliwe wyrzucić na nich, żeby jednak według mnie gradacja potrzeb jest taka, że potrzeba bezpieczeństwa jest ważniejsza od tego, że oni twierdzą, że nie mogą odciąć tam paru mieszkańców od tej komunikacji. Natomiast wydaje mi się, że dzisiejszej te wysokie technologie zapewniają inną formę zapewnienia tej łączności, więc taka jest moja uwaga. Natomiast no tu chyba jesteśmy w tym momencie zupełnie no bezsilni wobec tego, co oni no piszą i chyba musimy się na razie z tym pogodzić, aczkolwiek nie wiem, czy tak do końca musi być i więc taka moja uwaga.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Mam pytanie do Pana Prezydenta, czy my mamy jakąś moc sprawczą walki dalszej o to o ten temat.

#### **Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka**

Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, trudno mi odpowiedzieć na to pytanie. No to jest do sprawdzenia, możemy zapytać Panią Naczelnik Warzechę czy ten temat zna. Nie wiem czy to jest akurat jej temat. Obawiam się, że nie, ale może odpowie, natomiast oczywiście ja mogę sprawdzić, ale nie czuję się kompetentny, żeby tak ad hoc odpowiedzieć na takie pytanie.

#### **Radna Lidia Gajdas**

To znaczy, Szanowni Państwo, jeżeli mogę, ja się tu pełni zgadzam, nie potrafię sobie szybko otworzyć tej odpowiedzi, ale tak z głowy i tak właściwie to chciałam powiedzieć że w pełni się zgadzam z tym, co o tym mówiła koleżanka Ania Krzystyniak i myślę, że tutaj jakieś troszkę presji ze strony czy MZUiM-u, czy Wydziału Komunikacji. Bo chciałam podkreślić jedno, bezpieczeństwo jest najważniejsze. Nie to, że siedzi się tu czy tam tylko to, o czym mówiła właśnie koleżanka. My nie potrafimy mieszkańcom poprowadzić bezpiecznego przejścia dla pieszych tylko dlatego, że od X czasów i podejrzewam, że nie wiem 20, 30 czy 50 lat stoi stary słup, no i tak naprawdę operator odpisał co opisał i uważa, że sprawa jest zakończona. Ja chciałam zwrócić uwagę, że właśnie powinniśmy być niestety, ale nie tak szybko odpuścić, bo to tak nie może wyglądać. No pytanie jest jedno, co się stanie, gdy się coś stanie? Zazwyczaj jesteśmy, potem dopiero rozkładamy ręce i ja bym tutaj nie była taka ulegliwa. Jednak no po to też są te odpowiednie komórki, które mamy tak jak wydziały, przy czym MZUiM, żeby one odpowiednio napisały. No to przecież odpowiedź, na tą odpowiedź. Przecież Wydział Komunikacji może tutaj stosowne pismo wystosować. Właśnie odnośnie bezpieczeństwa tych pieszych, niechronionych uczestników ruchu drogowego.

#### **Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

Ja tutaj chciałabym, jeżeli mogę tylko w uzupełnieniu. Chciałam powiedzieć, że z informacji, które posiadam z MZUiM-u, no to ten temat na pewno nie będzie odłożony, to znaczy to, że stanowisko firmy Orange jest takie, a nie inne. Rzeczywiście na dzień dzisiejszy, oni dalej podtrzymują, że nie wyrażają zgody na likwidację tego słupa. Natomiast wiem, że tutaj na pewno MZUiM będzie czynił starania, żeby tutaj zapewnić to bezpieczeństwo pieszego i szukać jakichś innych rozwiązań w tym zakresie. Myślę, że ten temat może powinien pójść po raz kolejny do dyskusji na tą Komisję Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego. I tutaj jeszcze raz może przeanalizowany powinien być.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

No to może my jako Komisja powinniśmy się skupić do, wystosować wniosek, żeby sprawa w dalszym ciągu była pokierowana na Komisję Bezpieczeństwa Ruchu. Prawda, że nie zgadzamy się z tą opinią i wnioskujemy prosię, Pani Radna, bardzo prosię.

#### **Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga**

Szanowni Państwo, bo ja myślę, że to jest kwestia nie tylko tego jednego miejsca. Czy nie można by na przykład globalnie pomyśleć o całym mieście? Na przykład mieszkam w takim rejonie,

gdzie tych słupów jest bardzo dużo i nie raz już dzwoniłam czy do Tauronu czy do Orange-a, ponieważ jak jest wichura to się no coś tam dzieje z tymi słupami, linie się zrywają. Czasami jedzie ktoś znajomy do mnie i mówi, że tam leży po prostu jakaś linia na dole, bo akurat po wichurze było. Natomiast no jakby, my sami chyba tak, czasami mieszkańcy, czy czasami jacyś pojedynczy ludzie pewnie nie zrobimy tego co by się nie dało, nie wiem w skali miasta, tak powoli od tych słupów drewnianych, które się chwieją często w posadach, jak jest tylko trochę większa wichura, odejść no, żeby to jakoś nie wiem ucywilizować. Pewnie na raz się tego nie da zrobić, no, ale tak może powoli, powoli całe miasto jakoś tak poprawiać w tym względzie, dziękuję.

#### **Radna Lidia Gajdas**

No i ma Pani rację, Pani Radna, bo to wszystko jest archaiczne. To jest po prostu przypomina, nie wiem, który wiek, a to co powiedziałyście tu Panie. No to nie są firmy biedne, które ledwo koniec z końcem wiążą i trzeba chyba za to się wziąć, bo tych słupów to co tutaj Koleżanka powiedziała, ja też mam taki słup i 15 lat z nim walczę, jako ja. No i będą mówić, że słup, a zrobię Państwu zdjęcie i tak już prywatnie tak, no to jest śmiechu warte, no to tak.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Wniosek bardzo proszę, ktoś z Państwa sformułuje wniosek, taki właśnie wniosek, który być może trafi do odpowiednich jeszcze, jeszcze organów będzie rozpatrzony. Bardzo proszę.

#### **Radna Lidia Gajdas**

No to na szybko musielibyśmy taki wniosek teraz sformułować.

#### **Radna Anna Krzystyniak**

Może jakieś zinventaryzowanie na terenie miasta Tychy. Ile tych słupów jest, w jakich miejscach i możliwość no usunięcia czy zastąpienia ich czy usunięcia ich z tych miejsc. No sama też nie wiem, teraz tak na szybko, ale na pewno najpierw trzeba zinventaryzować, bo to jest to, co mówiła tutaj koleżanka radna też Aleksandra, jest to problem miejski, nasz globalny bo myślę że każdy tutaj w mieście, w swojej okolicy ma takie miejsca, więc, więc wydaje mi się, że to w kwestii całego miasta chyba faktycznie by trzeba było taką akcją zakroić i zinventaryzować, ile tych słupów jest i ewentualnie wniosek o ich po prostu usunięcie.

#### **Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

No to Szanowni Państwo, jeżeli mogłabym jeszcze zająć. Ja przepraszam Pani Przewodnicząca, ja tylko tytułem uzupełnienia, chciałam tylko powiedzieć, że ta sieć nie jest siecią miejską.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Tak, my wiemy Pani Naczelnik. Oczywiście, że tak.

#### **Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

Tak.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Tak, tak.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Bo gdybyśmy sformułowali, że wnioskujemy o zinventaryzowanie tych słupów i ewentualne podjęcie próby usunięcia, to tak jakbyśmy się kierowali do nas, a my tymczasem nie mamy, nie jesteśmy właścicielami tego, to jak sformułować prawidłowo?

#### **Radny Wojciech Czarnota**

Czyli, ja nie wiem, czy naszą intencją jest inwentaryzowanie słupów, które nam się nie podobają. Czy zinventaryzowane miejsc, w których na przykład słupy ograniczają, to bezpieczeństwo bierne, nie można tam chodnika zrobić i tak dalej, bo jeżeli mówimy o tym, żeby zinventaryzować miejsce, gdzie jest większe prawdopodobieństwo nie wiem wypadku, jest ograniczone bezpieczeństwo, to myślę, że my możemy to zrobić. Nie wiem, czy MZUiM nie ma już takiej inwentaryzacji, natomiast myślę, że osobnym problemem to jest znalezienie argumentów do tego, żeby wyegzekwować w tych właśnie miejscach konieczność jakiejś przebudowy inżynierskiej, tak, żeby poprawić to bezpieczeństwo, eliminując ten słup czy wywierając presję na właścicielu tego słupa mówiąc kolokwialnie, żeby go przesunął, zmienił i tak dalej. Natomiast taka moje spostrzeżenie, w Stanach

Zjednoczonych w Ameryce, w Kanadzie, w dużych miastach są prowadzone instalacje energetyczne na słupach drewnianych i to funkcjonuje. Wiem również pracując kiedyś w Tauronie, że każdy taki słup, zanim zostanie osadowiony, musi mieć odpowiednie certyfikaty i one są też odnawiane. Także, jeżeli chodzi o bezpieczeństwo, to to że on nam się nie podoba, bo jest drewniany, a na pewno nam się nie podoba, to może jeszcze nic nie oznaczać. To może go nie kwalifikować. Z pisma, które tutaj dostaliśmy, wynika na dzisiaj tylko tyle, że oni po prostu nie widzą potrzeby wymiany i nie mają kasy, budżetu na to, żeby coś zmieniać. Podsumowując, może inwentaryzacja miejsc, gdzie jest niebezpiecznie i trzeba byłoby coś zrobić i poszukiwanie czy wywieranie takiego wpływu na właścicielach tych słupów, akurat w tym przypadku na to, żeby coś z tym zrobili.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Tutaj ja myślę, Panie Przewodnicząca, że słuszna też uwaga kolegi. Niemniej jednak nie do końca się z nią zgadzam, bo jakież to też, jakaż to też ma być, nie wiem certyfikat, drzewa, z którego jest zrobiony słup.

#### **Radny Wojciech Czarnota**

Z drewna, pani radna z drewna, ale tu przepisy mówią.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Stoi chyba 60 lat. Jak długo może być, nie wiem drzewo, które nie zgnije, no o czym my mówimy, to wszystko jest archaiczne, oni odpowiadając, że nie mają pieniędzy, ja po prostu nie mogę słuchać. No to kto ma mieć pieniądze, jak nie firma, która właśnie no nie, no nie chcę mówić dalej także ja uważam i nie będę zmieniać zdania. Bezpieczeństwo jest najważniejsze. Oczywiście też no w jakiej formie teraz ten wniosek na szybko mamy sformułować, to też jest ważne, żeby też nie formułować czegoś, do czego my tak naprawdę nie możemy czegoś zrobić. No jest to trudne, aczkolwiek jest problem. No i teraz no wszyscy żebyśmy się zastanowili jak do tego podejść, żeby z tego wyjść. No bo problem jest no i nie ma co ukrywać.

#### **Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga**

Jeśli mogę.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Tak, proszę.

#### **Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga**

Panie Radny, bo to nie chodzi o to, że te słupy nie mają certyfikatu, bo one mają. Ja przeciwko drewnu nie mam, nie mam nic przeciwko. Natomiast jeśli te słupy się chwieją i te liny, które na nich wiszą, wiszą prawie na wysokości nie wiem samochodu trochę wyższego, który jedzie, no to ja nie wiem. Może one mają certyfikaty, natomiast one zagrażają bezpieczeństwu. Tak naprawdę.

#### **Radny Wojciech Czarnota**

Ja nie widzę, ja nie mam kompetencji do tego, żeby coś, co jest uregulowane, jest urząd dozoru technicznego, chociażby daje i odnawia możliwość użytkowania. Ja nie mam kompetencji do tego, moim zdaniem powinniśmy sformułować wniosek w kontekście do problemu na ulicy Rybnej o zinwentaryzowane innych miejsc, w których występują podobne problemy. I prosba o wskazanie poczynionych działań i ewentualnie o dalsze działania, w celu rozwiązania problemu na Rybnej i w każdym innym miejscu. Tak powinien być moim zdaniem, ten wniosek chyba bardziej sformułowany.

#### **Radna Lidia Gajdas**

A ja mam pytanie do Pani Naczelnik, może Pani Naczelnik nam coś podpowie, czy jeżeli bo tak no wiemy to, że nie jesteśmy właścicielem tego okablowania i tych słupów i teraz no czy pracownicy, nie wiem wydziału Pani, obojętnie jakiego, no chodzi o głównie o urząd. Mają prawo, nie wiem robić taką inwentaryzację, czy można by to zrobić na zasadzie, że my jako radni się w to też to włączymy? Będziemy to miejsca gdzieś tam spisywać z ulicy i lokalizować czy nie? Co Pani Naczelnik w ogóle o tym sądzi? Czy to jest niemożliwe. Czy może Pan Prezydent coś podpowie? No bo tak teraz to jest taka luźna rozmowa, wiadomo, no każdy coś tam powie, każdy z nas chce dobrze, no żeby to nie wylać dziecka z kąpielą.



### **Naczelnik Wydziału Komunalnego, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Anna Warzecha**

Znaczy, jeżeli chodzi o identyfikację tych miejsc, to jeżeli to chodzi o identyfikację miejsc, które ze względu na lokalizację tych słupów stwarzają jakieś utrudnienia i są niebezpieczne z punktu widzenia pieszego, to myślę, że taka, że taką wiedzę może MZUiM już posiadać, ponieważ w ramach Komisji Bezpieczeństwa, takie połączone służby zarówno policji, MZUiM-u, Wydziału Komunikacji, w ramach tej Komisji, prowadzone są takie objazdy miasta właśnie pod kątem bezpieczeństwa dla pieszego i takie miejsca newralgiczne, problematyczne są wyłapywane, wychwytywane, więc być może wśród tych miejsc są i takie lokalizacje, gdzie tym punktem takim problematycznym są właśnie te słupy, będące, których właścicielem są te firmy telekomunikacyjne. Natomiast no nie wiem u mnie w Wydziale, bo mogę się tylko wypowiedzieć, jak gdyby bezpośrednio za tutaj wydział, no my takiej inwentaryzacji na pewno nie mamy, jeżeli chodzi o tą sieć, o tą sieć teletechniczną. Ta sieć teletechniczna na pewno, w takim zakresie w jakim jest inwentaryzowana przez geodetów, to ona będzie też dostępna na mapach, więc jeżeli chodzi o samą lokalizację punktu, to taka inwentaryzacja już jest, bo ona będzie dostępna na podkładach mapowych i dostępnego planu w ramach SIT-u. To tutaj taką wiedzę o lokalizacji konkretnych punktów możemy mieć. Natomiast co do tego, czy one będą, czy to będą punkty, które są słupami drewnianymi czy też betonowymi, czy jakimiś innymi. No to, to być może, że tak daleko ta inwentaryzacja, która jest w naszym Sicie, nie tych danych po prostu nie ona nie zawiera.

### **Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga**

Ale nie wiem, może ktoś z Państwa ma taką wiedzę, czy te słupy, one już takie będą stać do końca świata, czy po prostu jest taka możliwość, że kiedyś tych słupów nie będzie i wszystko będzie pod spodem, nie wiem w ziemi poprowadzone, czy, czy ziemi...

### **Radny Wojciech Czarnota**

(niewyraźne) instalują satelity do globalnego Internetu i telefonii. Więc ja myślę, że to w tą stronę bardziej z góry niż z ziemi.

### **Radna Lidia Gajdas**

Ale teraz widać te wszystkie prace, jakby związane nie wiem z Tauronem czy tam z tymi operatorami co stawiają już te słupy, nie wiem czy to są betonowe, czy tam z jakiegoś fabrykatu no, no trudno mi stwierdzić, natomiast te wszystkie, o których my teraz mówimy to są lata, nie wiem 50 i jeszcze do tyłu, jeszcze do tyłu dalej, także to i te kable zwisające tak to tak, to można chodzić po mieście i robić zdjęcia. My jako miasto nowe oświetlenie, wszystko fajnie. Takie stare, archaiczne dziadostwo.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Wstępnie napisałam taką treść wniosku, posłuchajcie, poprawiajcie albo odrzucie. Mając na uwadze zasady bezpieczeństwa, Komisja wnioskuje o zinwentaryzowanie miejsc, tworzących zagrożenie bezpieczeństwa dla ruchu pieszego, to znaczy słupów, których właścicielami są firmy telekomunikacyjne i wnioskowanie do nich o ich usunięcie.

### **Radna Lidia Gajdas**

Usunięcie, czy też nie wiem, może czasem tak mi się wydaje, mogę się też mylić.

Może czasem będzie tak, że wystarczy, tylko nie wiem (niewyraźne), a jest miejsce tak przesunąć, ale już na nowocześniejsze już nie na takie dziadostwo.

### **Radna Anna Krzystyniak**

No usunięcie bądź przebudowę, prawda? Usunięcie lub ewentualnie przebudowę, jeżeli będą ku temu warunki.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Tak? To możemy tak sformułować?

### **Radna Lidia Gajdas**

Tak. Dziękujemy.

### **Radna Anna Krzystyniak**

Dziękujemy bardzo.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Proszę w takim razie o wypowiedzenie się, czy ktoś z Państwa jest przeciw takiemu wnioskowi? Nie widzę. A kto się wstrzymał? Też nie widzę, czyli z naszej komisji dzisiaj wypływają dwa wnioski. Czy mamy jeszcze, bo jesteśmy w tej chwili w punkcie spraw bieżących i wolnych wniosków, co jeszcze mamy do omówienia?

#### **Radny Wojciech Czarnota**

Wojciech Czarnota, poproszę jeszcze. W kontekście sprawozdania, czy tej informacji z Megrezu, jak również tego, co wyczytałem w ostatnim czasie, my jesteśmy w sytuacji, w której bardzo często dochodzi do deficytów jednostek ratownictwa medycznego, czyli tak zwanych karettek naziemnych, ze względu na to, że one z tego co się orientuję, muszą jeździć do szpitali w innych miastach wywożąc, wywożąc chorych. Wspomagana nas tu z dużo większą częstotliwością niż kiedyś było przed COVID-em lotnicze pogotowie ratunkowe, czyli śmigłowce. Natomiast bodajże w zeszłym tygodniu, czy jeszcze tydzień wcześniej była sytuacja, gdzie nie było karetki naziemnej, nie było, znaczy pilot LPR-u nie zdecydował się na lądowanie. To było nocą i była informacja, że nie ma wyznaczonego lądowiska gminnego. Ja chciałem w zasadzie zapytać albo dać pod rozwagę, czy nam takie lądowisko jest potrzebne, wyznaczenie lądowiska, czy to ktoś inny reguluje? Natomiast no doszło według mojej wiedzy do sytuacji, gdzie ratownicy do dziecka zostali przywiezieni przez straż pożarną bodajże z Katowic.

#### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

Czy ja mogę zabrać głos w tej sprawie?

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Bardzo proszę.

#### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

Właśnie rozmawiałem kilka dni temu z Dyrektorem Wojewódzkiego Pogotowia Ratunkowego na ten temat. Faktycznie, była taka sytuacja, że był zmierzch i to był chyba wieczór dość późny. Ten helikopter nie mógł lądować, nie było wyznaczonego miejsca. To musi być miejsce specjalnie przystosowane, między innymi oświetlone. I uważam, że moglibyśmy przeprowadzić taką analizę tutaj na poziomie miasta, czy istnieje taki teren gdzieś w miarę w centrum, który można by przystosować na potrzeby takiego lądowiska. Nie wiem dokładnie, jakie musi spełniać parametry takie lądowisko, jak duży to musi być teren i jakie musi mieć wyposażenie. Natomiast no można taką analizę przeprowadzić, faktycznie coś takiego by się przydało, ponieważ w porze wieczornej i nocnej bez tak przystosowanego miejsca do lądowania śmigłowców LPR-u niestety, no nie będą one mogły a terenie Tychów lądować. Właściwie to chciałem zgłosić taki wniosek jeszcze, ale mnie tutaj kolega Wojtek trochę uprzedził.

#### **Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka**

Jeśli można, to ja wyjaśnię, że ten temat jest przedmiotem analizy Wydziału Zarządzania Kryzysowego. Jak pewnie Państwo pamiętacie rok temu, kiedy była mowa o tym, że śmigłowce miały by dowozić jakiś sprzęt do Megrezu, to było jeszcze na początku pandemii zdaje się, to wtedy odlatywał Tychy, taki duży śmigłowiec MI8, czy jakiś nie wiem dokładnie i wtedy było wskazane lądowisko przy Żyrafie. Ostatecznie okazało się, że tam nie ma miejsca i wskazano takie lądowisko koło Fiata gdzieś tam przy torze treningowym Fiata i tam potencjalnie miały te śmigłowce lądować. Ostatecznie chyba to się nie działo. Natomiast mamy z tym problem właśnie w mieście, że takie miejsce, które by spełniało te wszystkie wymagania, jest bardzo trudno to ustalić. Największe place, które wydawało się, że mogłyby pełnić taką funkcję, to to odpadały. Natomiast myślę, że jakoś niebawem powinniśmy wiedzieć na jaki wybór padł, bo wiem, że Wydział Zarządzania Kryzysowego się tym tematem zajmował właśnie od zeszłego tygodnia. Przyznam, że nie znam szczegółów, natomiast wiem, że ten temat już się był poruszany.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Mogę Pani Przewodnicząca?

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Proszę.

### **Radna Lidia Gajdas**

Szanowni Państwo, ja się podzielę taką też opinią, bo gdzieś w zeszłym roku, będąc przy stadionie naszym miejskim, ja chciałam wam zwrócić uwagę, to znaczy to też powiedział kolega Grzegorz. No tutaj fachowcy się muszą wypowiedzieć, bo oczywiście wszystkie wymogi muszą być spełnione, ale swego czasu koło stadionu naszego miejskiego przy Edukacji był taki bardzo duży słup wysokiego napięcia. On został zlikwidowany. Tam jest droga dojazdowa i tam uważam, ja tylko jakby tak mówię, że tam myślę, że takie lądowisko mogłoby być, natomiast tutaj jest takie pytanie właśnie do Ciebie kolego Grzegorz Pan, ja nie wiem, na pewno pamiętacie wszyscy. Było lądowisko przy szpitalu naszym jeszcze jak my na pewno tam byliśmy nastolatkami i ostatnio nawet, bo po tej informacji, o której mówił kolega Wojtek, to taka myśl mnie naszała. Na pewno kosztowna, ale przecież lądowisko mogłoby też być na dachu naszego szpitala. Dach jest płaski. Na wszystko potrzebne są środki finansowe. Tutaj nie wiem, przy tym COVID-zie może by można było skorzystać z tych pieniędzy COVID-owych, może gdzieś prędzej ty Grzegorz coś byś powiedział, jeżeli o tym byśmy dyskutowali. No, ale to takie moje tylko spostrzeżenie. No można tych lokalizacji, gdzieś szukać, bo dobrze by było, żeby coś wybrać, żeby miasto jednak miało takie lądowisko.

### **Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka**

Jeśli można, to jeszcze uzupełnię, bo teraz sprawdziłem. Wskazaliśmy 6 takich lokalizacji. Dwie LPR wstępnie zaakceptował, a w tym tygodniu ma je po prostu zobaczyć. No i wtedy na tej podstawie myślę, że już będzie takie miejsce wskazane.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dziękuję bardzo.

### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

No, dobrze, to w takim razie ja myślę, że wniosku nie będziemy składać, bo to byłby bezprzedmiotowy wniosek. Natomiast jeżeli mógłbym się jeszcze odnieść, to co Lidka mówiła. No pomysł oczywiście fajny, to, to jest takie lądowisko na dachu między innymi funkcjonuje w Centrum Leczenia Oparzeń w Siemianowicach Śląskich. To bardzo w ogóle też architektonicznie ładnie wygląda. Natomiast, będzie trudno pozyskać jakieś środki, bo lądowiska dla helikopterów są elementem niezbędnym przy szpitalnych oddziałach ratunkowych, natomiast no u nas funkcjonuje w Megrezie taka zwykła izba przyjęć, nie jest to SOR, więc nie ma też takiego wymogu, żeby to lądowisko tam było. Więc no, moglibyśmy mieć tak, ale no, ale to jest nie tylko to lądowisko, to trzeba mieć specjalnych drogi później transportu tego pacjenta i tak dalej. No, rzecz ciekawa, ale myślę trudna do realizacji. Nie, nie, nie wypowiadam się też na jakichś tych warunkach technicznych, czy to jest w ogóle możliwe tam na dachu, bo tego kompletnie nie wiem, na dachu naszego szpitala, ale no jest to no można, kiedyś tam, ale trzeba przeanalizować tak, czy taka opcja w ogóle wchodziłaby w grę.

### **Radna Lidia Gajdas**

Dziękuję bardzo, ale tak Grzegorz jeszcze, bo powiedziałeś no SOR-u, nie mamy, ale mamy duże miasto SOR by się też przydał, a potem lądowisko, więc drogą łańcuskową mamy Panią Doktor, która na pewno powie, że tak, SOR jest potrzebny.

### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

Z SOR-ami to jest w ogóle na śląsku, tak, że mamy ich zdecydowanie mniej w przeliczeniu na liczbę mieszkańców, niż w innych regionach Polski. To jest to jest taki taki mankament naszego województwa, dlatego też, też mamy większe kolejki na SOR-ach, niż w innych regionach Polski.

### **Radna Lidia Gajdas**

No właśnie, no właśnie no, no.

### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

Także, nie wiem czy akurat, bo te SOR-y powstają. Powstał SOR w Zabrze niedawno w szpitalu miejskim. W Jastrzębie szpital (niewyraźne) się też starał kiedyś o budowę SOR-u, nie dostał jeszcze pieniędzy na to, ale generalnie pieniądze idą na ten obszar w szpital, bo to jest bardzo ważny taki punkt, gdzie gdzie tych pacjentów jest bardzo wiele i od jakości obsługi na izbie przyjęć na SOR-ze też bardzo wiele zależy.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Bardzo dużo zależy, tak, tak.

#### **Radna Lidia Gajdas**

Może warto by było podjąć też taką dyskusję. Ja myślę, że tutaj Grzegorz mógłby nas trochę poprowadzić, no jakby no zajmuje się tym tematem i można powiedzieć, no jest ekspertem w tym, więc ja myślę, że fajnie by było, gdybyśmy może za naszej kadencji coś udało się nam coś ustalić w tym temacie, bo to bardzo ważnym dla nas, dla wszystkich mieszkańców.

#### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

No musielibyśmy też tak rozkręcić bardziej w takim trybie zabiegowym na szpital. To pewnie wszyscy byśmy tego chcieli, no ale to on musi wyjść z tego COVID-owego trybu jak najszybciej mam nadzieję, no i wrócić na normalne tory i się rozwijać.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Ale z tym jest problem, bo jak już się wydaje, że będzie wracał to się nagle okazuje, że jest taki przyrost zachorowań, że że, że w ogóle nie ma o czym rozmawiać. No aż strach pomyśleć jak długo to może jeszcze trwać, bo jest naprawdę tutaj w tej chwili dla nas już bardzo kiepsko.

#### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

No wszyscy mamy nadzieję, że to jest ostatnia taka fala, że jednak te szczepionki pomogą i jeżeli będą kolejne, to one będą już dużo, dużo bardziej płaskie i no nie wiem, mam nadzieję, że to ostatni taki kryzys. No chyba, że ten wirus zmutuje już będzie odporny na szczepionkę. No to już wariant mega pesymistyczny.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

(niewyraźne) które już w tej chwili mutowane, zmutowane, które już przychodzą. To jednak proszę zobaczyć, jednak w środowisku zaszczepionym, w środowisku medycznym jest zachorowań faktycznie w tej chwili już prawie nie mamy zaszczepionych, więc no jest jakaś nadzieja, że żeby tylko szczepionki przychodziły i można było szczepić normalnie, to to jest nadzieja. Dobrze, dziękuję bardzo. Czy jeszcze jakiś temat chcielibyśmy poruszyć?

#### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

Jeszcze, jeszcze jeżeli mogę. Nie wiem, czy jest jeszcze Pani Naczelnik Warzecha z nami. Chciałem taki temat poruszyć. Nie wiem, czy on do końca jest w zakresie naszej komisji, ale coś co mnie irytuje niesamowicie, znaczy mamy niestety przy wiatkach śmietnikowych takiej góry odpadów wielkogabarytowych, no jakieś jakieś meble, jakieś, wannę ostatnio gdzieś widziałem i to tak leży tygodniami, czasem miesiącami. Nie wiem, czy ten nasz system gospodarki odpadami przewiduje później jakoś te te te odpady znikają, więc jakoś to jednak ktoś zabiera. Jak często ktoś to zabiera, w ogóle kto to zabieram w ramach, czy to jest zbiórka przez Mastera prowadzona? Nie wiem, czy Pani Naczelnik mogłaby coś więcej na ten temat powiedzieć? A jeżeli nie teraz, to powiedzmy na następnej komisji, jeżeli to jest możliwe.

#### **Zastępca Prezydenta Miasta ds. Społecznych Maciej Gramatyka**

Ja myślę, że Pani Naczelnik na następnej komisji ewentualnie przygotuje, bo widzę, że jej nie widzę.

#### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

To to może nawet dobrze, bo tak z marszu to jest trudno tymczasem mówić, a będzie czas, żeby się przygotować w tej sprawie, więc może ja tego nie będę składał jako wniosku.

#### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Ale bardzo proszę, żeby to było w protokole napisane w takim razie, że prosimy o odpowiedź Panią Naczelnik Warzechę.

#### **Radny Grzegorz Gwóźdź**

Natomiast jeszcze chciałbym.

#### **Radny Wojciech Czarnota**

Jeśli mogę w tym temacie, mogę w tym temacie.

### **Radny Grzegorz Gwózdź**

Tak.

### **Radny Wojciech Czarnota**

Odpowiadając trochę, przepraszam, znając z doświadczenia w swojej wspólnocie, Master czy Remondis, które odbiera śmieci, odbiera regularnie w tych frakcjach, które mają być odbierane. W tym gabaryty, natomiast przy wiatach śmietnikowych bardzo często znajdują się poremontowe, budowlane poremontowe, właśnie wanna, właśnie gruz, jakieś ościeżnice i jeszcze inne rzeczy, panele i tak dalej i tego przy gabarytach nie odbiera Remondis ani Master. To Wspólnota czy, czy, czy Spółdzielnia w imieniu Wspólnoty zamawia dodatkowo z częstotliwością chyba w razie potrzeb dodatkowe sprzątanie. Natomiast ja sam byłem zainteresowany. Gabaryty przyjechały i wybrali tylko te rzeczy, które się kwalifikują do gabarytów, a pozostawili remontowe. Na moje pytanie taka była odpowiedź, to jest moja wiedza.

### **Radny Grzegorz Gwózdź**

Ale być może to jest jakieś niedopatrzenie w tym systemie, no bo to jednak zalega i no nie jest to miły widok. Tak, jeżeli mamy takie śmietniki lokalne na na osiedlach, więc no nie wiem, do przemyślenia i chciałem jeszcze jedno, jeden taki wniosek zgłosić też a propos takich spraw porządkowych, ponieważ no mamy wiosnę niedługo i pewnie będzie jakaś akcja taka sprzątania po okresie zimowym, chciałem, żeby ponownie, mówię o tym co roku, żeby włączyć ten wykop kolejowy do tego sprzątania, bo tam znowu powstały takie lokalne też no małe, mini wysypiska śmieci jakaś jest taka tendencja nie wiem, że tak powiem w narodzie, żeby traktować ten wykop kolejowy jako miejsce, gdzie można coś wyrzucić. To jest okropne po prostu. No, ale te pociągi jeżdżą i niestety musimy to zza okna oglądać.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

To ja dołączę do tego jeszcze jedno miejsce, o których miejsc, których nie widzimy jadąc samochodem. Za ekranami, tam gdzie są drogi dojeżdża, ja byłam dzisiaj i jedną, widziałam. Nie uwierzyli byście Państwo co tam jest. Tam ciężarówka, to będzie mało do wywiezienia śmieci i właściwie no delikatnie mówiąc śmieci. To jest coś straszego, także to zgadzam się zupełnie z tym.

(niewyraźne)

### **Radna Lidia Gajdas**

Szanowni Państwo... Proszę, proszę, Grzegorz, proszę.

### **Radny Grzegorz Gwózdź**

Nie, bo chciałem zapytać, czy to przegłosujemy jako wniosek? Bo ja miałbym taką propozycję.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

No bardzo proszę, jeśli Pana...

### **Radna Lidia Gajdas**

To może ja jeszcze dopowiem, dobrze? Bo właśnie Grzegorz zaczął mówić o śmieciach, to mi się tak przypomniało i mam na telefonie zdjęcia od jednej z mieszkańek tego Potoku Tyskiego. No worki ze śmieciami, jakieś worki z butami popakowane i to to dostałam akurat, ale muszę Państwu powiedzieć, że idąc do naszego lasu tutaj od strony S1, tam są całe wory popakowane w lesie, całe wory popakowane wzdłuż ulicą jak się idzie. Ja nie wiem no, wszyscy się dziwią, że komuś się jeszcze chce, czy opłaci wywozić jak i tak musi płacić za to, pakują do samochodów i wywożą tak jest zaśmiecone, że to jest nieprawdopodobne wręcz to się nie wiem, czy system gdzieś jest dziurawy, czy o co chodzi, bo zresztą wczoraj idąc ulicą Oświęcimską, dwa duże wory w takim nowy tym rowie pięknym też leżą, też ktoś jechał i wyrzucił to. No mamy ten problem.

### **Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dobrze, to w takim razie, jeśli mamy to ująć jako wniosek, to bardzo proszę.

### **Radny Grzegorz Gwózdź**

Znaczy to teraz nie wiem, czy w wersji rozszerzonej, czy tylko mojej, bo tu się pojawia kolejny.

### **Radna Lidia Gajdas**

Ja bym prosiła w rozszerzonej Grzesiu.

**Radny Grzegorz Gwóźdź**

No więc może tak, wniosek o włączenie w zakres prac związanych ze sprzątniem miasta po okresie zimowym. Ja miałem tak terenu wykopu kolejowego, ale teraz możemy dodać terenów leśnych, (niewyraźne).

**Radna Lidia Gajdas**

Ja bym miała Potoku Tyskiego (niewyraźne), proszę?

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Za ekranami też.

**Radna Lidia Gajdas**

Tak.

(niewyraźne)

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Z prac sprzątniowych, po zimowych. Po zimie wykopu kolejowego, tak? Wykopu kolejowego, terenów leśnych,

**Radna Lidia Gajdas**

Potoku Tyskiego w granicach miasta Tychy- Urbanowice.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Potoku Tyskiego w granicach miasta. W granicach miasta.

(niewyraźne)

**Radna Anna Krzystyniak**

Jeżeli mogę prosić, to dopisać również te parki, dlatego, że firma, która obsługuje sprzątnie, wywóz śmieci w parkach, ona się ogranicza tylko do wywiezienia śmieci z kubła. Natomiast wszystko, co leży poza kubłem albo na przykład działkowcy (niewyraźne) wyrzucą zarośla, już nie zostaje zabrane przez tą firmę, więc wydaje mi się, że to jest chyba jakiś problem globalny, miejski, że jesteśmy Tychy śmieciami stoją jednym słowem. Właśnie w takich miejscach jak zagajniki, jak jakieś te potoki, rowy przydrożne, czy czy właśnie te nasypy kolejowe.

**Radny Grzegorz Gwóźdź**

Niestety nie tylko Tychy, ja codziennie dojeżdżam do Katowic, to niestety te tereny kolejowe to to jest dramat.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dobrze, to w takim razie przeczytam dobrze, ten wniosek? Wniosek o włączenie w zakres prac, sprzątniętych po zimie wykopu kolejowego, terenów leśnych, Potoku Tyskiego w granicach miasta, terenów za ekranami, parków oprócz koszy i rowów przydrożnych. Tak?

**Radna Lidia Gajdas**

Pani Urszulko, bardzo bym prosiła, żeby przy słowie Potoku Tyskiego było pisane odcinek Urbanowice, bo można patrzeć w drugą stronę, a więc Browar.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

W granicach miasta, odcinek Urbanowice. Dobrze.

**Radna Lidia Gajdas**

Dziękuję bardzo.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Dobrze.

**Radny Grzegorz Gwózdź**

Tam, gdzie mamy terenu za ekranami, trzeba by dodać ekranami nie wiem przydrożnymi, czy, czy wzdłuż dróg, no żeby to było wiadomo o co chodzi.

**Radna Lidia Gajdas**

Wzdłuż jakiej drogi, Pani Urszulko. Wzdłuż jakiej drogi.

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Beskidzkiej, Beskidzkiej.

**Radna Lidia Gajdas**

Beskidzkiej to niech Pani dopisze też.

(niewyraźne)

**Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik**

Na ulicy Beskidzkiej. Dobrze, w takim razie bardzo proszę. Kto z Państwa jest przeciw, kto się wstrzymał? Jesteśmy wszyscy za. Czyli mamy trzy wnioski. Bardzo dziękuję, czy jeszcze jakiś temat chcemy poruszyć? Nie widzę, w takim razie bardzo Państwu dziękuję. Zamykam posiedzenie Komisji. Do zobaczenia.